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Újtól üjig 

Biztosított a megye 
takarmányellátása 

A választási törvényjavaslat vitájához 

Szélesebb alapokon 
Ellentmondásos helyzet 

alakult ki a közelmúltban 
a szemestakarmány-ellátás-
ban: különösen az á feszek 
és a termelőszövetkezetek 
kezelésében levő bol tokban 
gyakori a hiány, a sertés-
tar tó k is termelők csak nehe-
zen, olykor hosszú várakozás 
u tán j u tha tnak búzához, ár -
pához, kukoricához. A 
hiány azonban csak látszat-
hiány: a Csongrád megyei 
Gabonaforgalmi és Malom-
ipari VáLlalat igazgatója, 
Prohászka Ottó szerint a 
helyi készleteikből és a társ-
megyékből beszállított és 
beszáll í tandó t aka rmánybó l 
gyakorlatilag újtól újig biz-
tosítható a megye takar-
mányellátása, 

— Hogyan mérhető az 
aszály hatása megyénkben? 

— Kalászos gabonából 31 
ezer mázsával t e rmet t keve-
sebb. min t tavaly. Vállala-. 
t unk viszont 39 ezer tonná-
val vásárol t föl kevesebbet 
a termelőktől , min t 1982-
ben. Vagyis: 8 ezer tonná-
va l többet ta r to t tak maguk-
ná l a gazdaságok. 

— És a kukorica? 
— Kukor ica törés előt t va-

gyunk. Terveink szer int ösz-
szesen 90—100 ezer tonna 
kukor icá t vásá ro l tunk vol-
n a föl. Most úgy l á t juk , jó, 
ha ennek h a r m a d a beérke-
zik r ak t á ra inkba . A hiány 
mintegy 50—60 ezer tonna, 
ami t az év há t ra levő részé-
ben, i l le tve a jövő évben 
behozunk a megyébe. El-
mondható , hogy ebből a 
szemes t aka rmánybó l is leg-
a l ább olyan jó el lá tást tu-
dunk biztosítani, m i n t ta-
valy. Más kérdés, hogv a 
terület i elosztás korán t sem 
egyenletes. Nincsenek ellá-
tás i p rob lémák azokon a 
terüle teken, amelyek önellá-
tóak takarmányból . Ugyan-
a k k o r a szegedi térségben, a 
homokvidéken. ahol keve-
sebb gabona terem. min t 
amenny i t helyben fölhasz-
nálnak, más években is for-
dul tak elő gondok. 

— Emellcedik-e a takar-
mányok ára? 

— Most nem. A terméski-
esés ha tásakén t észlel tünk j 
olyan törekvéseket , hogy 
spekulációs célokra vissza-
t a r t a n a k t aka rmány t . Föl-
lépnek ez el len a politikai 
és a szakigazgatási szervek 
is: addig n e m lehet más-
hová e ladniuk a termelők-
nek a kukoricát , míg a ve-
lünk kötöt t szerződéseket 
n e m tel jesí t ik. 

— Keveréktakarmány ókból 
kifogástalan az ellátás. 

— A későbbielcre is ezt 
ígérhetem. Minőségben, 
mennyiségben, vá lasz tékban 
tel jes lesz. 

— Pén'ekcn délután sorra 
jártam a szegedi járásban 
11 takarmányboltot. Tápból 
mindenütt, bőséges volt a 
választék. Ugyanakkor a 11 
közül csak hat helyen volt 
búza, három helyen árpa, 
két helyen kukorica: Hallot-
tam olyan véleményt, hogy 
azért nincs szemes takar-
mány, mert a CMV vissza-
tartja bekeverni. Ügymond: 
„a négyszáz forintos búzái 
összekeverik a négyszáz fo-
rintos kukoricával, és lesz 
belőle hatszáz forintos tép." 

— Ez nem é rdeke a válla-
la tunknak. A szemes ter-
mény ugyanolyan árfel téte-
lek mellet t épül be a keve-
rékekbe. m i n t h a „na tú rban" 
e ladnánk. Az adófel tételek 
is olyanok, hogv a kelet-
kező haszon legnagyobb ré-
szét e lvonják . 

Vál lalatunk s a j á t bolt jai-
ban egyébként jó az ellátás. 
Egy-két napos szünetek elő-
fordulhatnak, hosszabbak 
azonban nem. Mintegy 150 
t aka rmánybo l t működik a 
megyében, ebből 26 van a 
mi kezelesünkben, 

— Hallottam olyan véle-
ményt, hogy azért tartja 
vissza a GMV a takar-

mányt. hogy a saját boltjai-
ban mindig legyen. 

— Igyekszünk elkerülni a 
látszatá t is, hogy va lamifé le 
monopóliumot érvényesí t -
sünk a kereskedelemben. 
El len tmondana a szocialista 
kereskedelem e t iká jának , lia 
n e m biztosítu/iánk minden 
kereskedőnek egyenlő esé-
lyeket. Ebben olyannyira 
következetesek vagyunk, 
hogy a s a j á t kocsink a s a j á t 
keverőüzemünk előtt sorbai-
áli az áfészek kocsijai mö-
g ö t t Ar ra viszont nagy 
gondot fordí tunk, hogy ru -
galmasan. va lamennyi gátló 
tényezőt k i i k t a t v a a fe lada-
tokat ' t isztázva működ jenek 
a s a j á t bol t ja ink. Másut t 
n e m azért nincs, mer t ná-
lunk van. 

— Hanem? 
— Ezt ta lán a téeszek, 

áfészek vezetőitől ke l lene 
megkérdeznie . Szerződést 
va lóban nem kö tünk velük, 
de igényeiket kielégí t jük. 
Azért neon szerződünk, m e r t 
ko rábban dup lán biztosítot-
ták maguka t a szövetkeze-
tek. Vásárol tak a szabad-
piacon, de ná lunk is le tar-
tot ták, biztos ami biztos, 
u t á n a meg nem vi t ték el. 
Véleményem szerint mos t 
az a legfontosabb feladat , 
hogy tisztázzák a tényleges 
igényeket — mégpedig a 
kiskereskedő é s a vásár ló 
között. Lényeges, hogy ne 
halmozzon a vásárló, hogy 
meggyőzzük ró la : lesz elég. 

Erről a boltok folyamatos 
árukészlete győzheti meg 
őket leginkább. 

— A GMV m i n d e n t meg-
tesz ennek érdekében. Más 
kérdés, hogy ha nem ren-
delnek.- n e m szál l í thatunk. 
Márpedig például a kistele-
ki és a móraha lmi áfész igen 
keveset rendel t , azt sem 
minde t vi t ték el- Li're mon-
dom én azt, hogy csak ál-
hiányról van szó a szegedi 
j á r á sban is, ami t hamaro-
san meg kell szüntetni . 

— A kistermelök szeretik 
maguk összeállítani a takar-
mányt. amit etetnek. Táp-
ból, házi hulladékból, sze-
mes takarmányból, saját 
egyéni megítélésük és kö-
rülményeik szerint. Segit-e 
ebben nekik a vállalat? 

— Foglalkozunk olyan ú j 
keverék előállí tásával, amely 
k i fe jezet ten a kistermelök-
nek készül, és módot ad 
egyéni keverés re és olcsóbb 
is lesz a jelenlegi tápoknál . 
Más kérdés. hogv m a k a c s 
beidegződések v a n n a k á 
kistermelői szokásokban, s 
ezek .jóval lassabban változ-
nak, min t k ívána tos lenne. 

— Van-e bizonytalansági 
tényező e biztató prognózis-
ban? 

— Még n e m t u d j u k pon-
tosan. mennyi lesz a kuko-
r ica termés az idén, menny i t 
t a r ta lékolnak belőle a ter-
melök. s hogy ez a helyi fel-
használásban mi re elegendő. 
Anny j azonban bizonyos, 
hogy a 60 ezer tonna kuko-
rica megérkezik a megyé-
be, s ha n e m vál tozik a 
gazdasági fel tételrendszer, 
ez maradék ta lanu l kielégíti 
az igényeket. 

Tanács I s tván 

Irodabútor-kiállítás 
A Nyugat-magyarországi 

Fagazdasági Kombiná t hé t -
főn, az Ipari Reklám és Pro-
paganda Vállalat bemuta tó-
házában kiál l í tás t nyitott, 
amelyen a Bútor ipar i Fe j -
lesztési Intézettel közösen 
tervezet t Büroiéka elemes 
i rodabútor -csa lád já t m u l a t j a 
be. 

Mint a megnyi tót megelő-
ző sa j tó tá jékoz ta tón e lmond-
ták. az új bútorcsalád rend-
kívül sokféleképpen fel-

használható, a szekrények 
térelválasztóként is elrendez-
helók. Az a lapanyag fo r -
gácslap, s az ú j technológiá-
val végzet t felületkezelés m a 
a legkorszerűbbnek számít 
Európában, növeli a bútorok 
é le t ta r tamát , víz-, sav- és 
höalló. S bár a bútorok kül -
lemükben is eszté t ikusabbak 
a megszokottnál , á ruk nem 
lesz magasabb azoknál a 
megoldások egyszerűsége mi -
a t t 

Tegnap, hétfőn országszer-
te megkezdődött a választó-
jogi törvénytervezet társa-
dalmi vitája. 

A szervezésben megha tá -
i rozó szerepet betöltő Haza-

fias Népfront a r r a törekszik, 
hogy az á l lampolgárok mi-
nél szélesebb köre mond-
hassa el véleményét , ál lás-
pont já t a törvényjavas la t ró l . 
Ennek jegyében a települé-
sek lakóinak részvételével 
sor ra kerülő gyűlések mel-
let t ré tegtanácskozásokat is 
tar tanak, ahol a különbö-
ző korosztályok, foglalkozá-
si ágak képviselői fe j the t ik 
ki nézetüket, jobbító szán-
dékú észrevételüket . Többek 
között ezt hangsúlyozta 
Molnár Sándor, a Hazaf ias 
Népfront megyei bizottságá-
nak t i tkára a megyei nép-
f ron t székházában Szegeden, 
ahol a társada lmi vi ták 
szervezésének előkészületeit 
tegnap meghatározták, e le-
mezték. Ebben a hónapban a 
megyében 40—45 tá r sada lmi 
vi tá t rendeznek és a szerve-
zésére, levezetésre egy m u n -
kabizottságot hoztak létre. 
A megyei munkabizot tság 
vezetője, dr. Bába Imre. a 
Hazaf ias Népf ron t megyei 
közjogi bizot tságának alel-
nöke. a bizottság tagja i ; dr. 
Tóth Károly, Kulcsúmé dr. 
Kiss Piroska, dr. Mózes Er-
vin. Papós Lászióné. 

Csongrád megyében az 
első társadalmi vitát a vá-
lasztójogi törvénytervezetről 
Szegeden a városi népfront-
székházban tartották. Ezen a 
tanácskozáson elsősorban 
ér telmiségiek vettek részt. 
Kulcsúmé dr. Kiss Piroska, 
a népf ron t városi t i tkára kö-
szöntötte a résztvevőket és 
hangsúlyozta, e lőre eldöntött 
kérdés nincs, csak olyan el -
vek vannak, amelyek a lkot-
mányos rendsze iünkben lé-
nyegében beváltak. Dr. Szi-
lágyi György. a Szeged me-
gyei városi t anács osztályve-
zetője tar to t t vi ta indí tó elő-
adást , s többek között szólt 
arról, hogy az országgyűlési 
képviselők és tanácstagok vá -
lasztási rendszere hazánk-
ban a társadalmi . á l lami 
élet fej lődéséhez igazodóan 
fokozatosan a lakul t ki. A 
választások fó szabályait je-
lenleg az 1966-ban alkotot t 

Lacsán Mihály köszöntése 
Mosolyog. Hamiskásan. Azt 

magyarázza, hogy a suszte-
rokon n e m fog ki sem em-
ber, sem betegség. Hal lgat-
ván, az az érzése az ember -
nek, hogv valami tévedés 
van a dologban. Lacsán 
Mihályt n e m köszönthet ik 
75. szüle tésnapján, pá r t t ag -
ságának ötvenedik eszten-
dejében. Fiatal hozzá . . . 

És tu la jdonképpen így is 
igaz Ma is ak t ívan dolgo-
zik: jár-kel , ügyeket intéz, 
agitál, t ag ja a szegedi váro-
si pár tbizot tságnak. és a 
melle t te működő pártépítési 
bizot tságnak is. 

Hatgyermekes munkás -
csa ládban született , felcse-
peredvén egy kötélgyár tó 
kisiparoshoz állt , m a j d ci-
pésztanuló lett. 1926-ban 
kapta meg az oklevelet, ezt 
követően dolgozott az első 
szegedi kisipari szövetkezet-
ben, később a DÉMA cipő-
gyárban. A munkásmozga-
lomba 1933-ban kapcsolódott 
be, ebben az évben lett tag-
ja a bőripari szakszervezet-
nek is. 

A német megszállás a l a t t 
őt is le tar tóztat ták, Buda-
pesten, a Mosoni utcai bör-
tönben raboskodott , m a j d a 
nagykanizsai in ternálótá-
borba vitték, ahonnan sike-
rül t megszöknie. 

A felszabadulás u tán dol-
gozott a szegedi, a bonyhá-
di és a szombathelyi cipő-
gyárban; oda men t . ahová 

és 1970-ben módosított vá-
lasztási törvény foglal ja ma -
gában. A fe j le t t szocialista 
t á r sada lom építési követel-
ményei — így különösen a 
szocialista demokra t izmus 
továbbfej lesztése és a nép-
képviseleti testületek tevé-
kenységének hatékonyabbá 
tétele — azonban szükséges-
sé teszik választási rendsze-
rünk továbbfej lesztését úgv. 
hogy az bővítse az államDol-
gári jogok gyakor lásának 
lehetőségét, erősí tse a nép-
képviseleti testületek társa-
dalmi. polit ikai szerepét, 
egyszerűsítse a választások 
előkészítését és lebonyolítá-
sát. Ezt a célt szolgálja az 
országgyűlési és tanácstagok 
választásáról szóló törvény-
javaslat . amely egységesen 
és á t fogóan rendezi a vá-
lasztásokkal összefüggő kér -
déseket. Ez a javas la t elő 
a k a r j a segíteni, hogy a vá-
lasztási rendszer a jövőben 
is biztosítsa a választójog 
ál talánosságát , egyenlőségét 
és a szavazás t i tkosságát . 
Egyidejűleg szélesedjék a 
választási rendszer demok-
rat izmusa. a gyakor la tban is 
é rvényesül jön az á l lampol -
gárok tényleges választási 
lehetősége több jelölt közül. 

Választási rendszerünk po-
lit ikai a lap ja továbbra is a 
szocializmus épí tésének a 
programja a nemzeti egysé-
get kifejező népfrontpol i t ika . 
A vi ta indí tó előadás expo-
ná l ta azokat az ú j gondola-
tokat , melyeket a tervezet 
ta r ta lmaz. A választókerü-
letekben a képviselők és a 
helyi tanácstagok választá-
sához mindenüt t két vagy 
több jelöltet á l l í tanak. 

A jelölő gyűlések számá-
nak meghatározásával és 
más szükséges előfel tételek 
biztosí tásával megte remt ik 
a n n a k lehetőségét, hogy a 
választópolgárok minél töb-
ben és mincl a laposabban 
megismerhessék a jelölteket . 
Az ú j szabályok szerint azok a 

meg n e m választot t képvise-
lőjelöltek és helyi t anács tag-
jelöltek. ak ik az érvényes 
szavaza toknak legalabb 
egynegyedét megkap ták , pót-
képviselők, illetőleg pó t t a -
r.ácstagok lesznek, ak ik vá-
lasz tókerüle tük m a n d á t u -
m á n a k megüresedése esetén 
külön választás né lkü l a 
képviselő, i l letve a tanács tag 
helyébe lépnek. Időközi vá-

Ilasztásokat csak olyan meg-
üresedet t vá lasz tókerüle tek-
ben kell t a r tan i , ahol pót-

. képviselő, i l letve pőí tanőcs-
tag nincs. A társada lmi 
eletben je lentős szerepet já t -

] szó kiemelkedő személyisé-
j gek köréből képviselőnek ja-

vasoltak egy részét — a 
i képviselők mintegy 10 száza-
lékát — országos választási 
l istán ielölik. i l le tve vá-
lasztiák az országgyűlésbe. 
Választásuk az ország va la -
mennyi választópolgárának 
közvetlen szavazásával tö r té -
nik. Természetesen más fon-
tos javasla tot is t a r t a lmaz a 
tervezet , amelyre most nem 
té rünk ki. s inkább i smer-
t e t j ük a vi tában elhangzot t 
véleményeket . 

Bézi Ferenc fe lvete t te : a 
szavazás körü lményei t te-
gyük egyértelművé. A nevek 
előtt legyen egy kocka, és 
ne áthúzással szavazzunk. 

Dr. Komócsin Mihály és dr. Székely Sándor az ünnepel t te l 
(középen) 

h a n e m a kockába tör ténő 
bejegyzéssel. A megyei t a -
nács tagoknál is legyen köte-
lező a kettős jelölés. R á m u -
tatot t a r ra . ha csökken a 
választókerüle tek száma, ak -
kor esetleg gondot okoz. 
hogy földra jz i lag keresztezi- ' 
a népf ron tkörze tek ha t á rá t . 
Dr. Szűcs István hangsú-
lyozta, a helyi tanácsokra 
kell bízni a választókerüle-
tek számának meghatá rozá-
sát. Csak egy kere tszámot 
kell kötelezővé tenni , hogy 
a rány ta lan el térések a tele-
pülések között ne legyenek. 
Elsődleges színhelye a jelö-
lésnek a lakóterüle t legyen, 
és legföl jebb a minisztér i -
um irányí tása alá eső vál la-
la toknál t a r t s anak jelölő 
gyűléseket. A többes jelölés-
nél a szavazatok re la t ív 
többségével k a p j a meg az 
illető a tanácstagi vagy kép-
viselői mandá tumot , és ne 
legyen kötelező az ö tven-
százalékos szavazat többség. 
A szocialista demokrác ia a 
továbbiakban akkor szélese-
dik, ha a jelenleginél n a -
gyobb ha tá skörük lesz a 
népképvisele t i szerveknek. 
Soós Zoltán szer int az a leg-
célszerűbb, ha olyan t anács -
tagot vá lasz tanak . aki a 
választókörzetben lakik. Tő-
rök György József is azon az 
á l lásponton volt. hogy a ta -
nácstagi választókerüle tek 
számát a helyi tanácsok ha -
tározzák meg. Pintér Szil-
veszterné e lmondta , hogy az 
üzemek milyon segítséget 
n y ú j t a n a k a tanács tagoknak 
és a képviselőknek. Ezért ne 
vessük el a munkahe lyen 
tör ténő jelöléseket. Számí ta -
ni kell a jövőben azokra a 
tanács tagokra is, akik n e m 
a választókerüle tben laknak, 
m e r t szívvel-lélekkel dol-
goznak a köz javáér t . 

Takács Imréiié a népkép-
viseleti szervek demokra t i -
kus működésével kapcsola t -
ban hangsúlyozta, hasznos 
lenne például, ha az ország-
gyűlési ülésszakok az egy 
vagy másfé l napná l hosszab-
bak lennének, és így mód 
nyí lna a kepviselők é rde-
mibb m u n k á j á r a , köz remű-
ködésére. Javasol ta , a szesz-
t i l a lmat t a r t sák meg a sza-
vazás időszakára. Felvetet te , 
hogy igen nehéz lesz a ket -
tős jelöltek felkészítése olyan 
szempontból : aki nem k a p j a 
meg a szavazatok többségét , 
esetleg bukot t embernek é r -
zi magá t . Ehhez szükséges 
az á l lampolgár i ön tuda t to-
vábbfe j lesz tése is. E kérdés 
kapcsán e lmondta , lehetőleg 
azonos „ f a j sú lyú" á l lampol-
gároka t versenyeztessünk a 
szavazatokért . Dr. Maráz 
Vilmosné helyeselte a vá-
lasztójog kiszélesítését. J a -
vasol ta : az előzetes le tar tóz-
t a tásban levők ne szavaz-
hassanak. Egy másik javas-
la ta : bün te te t t előéletű sze-
mélyeket né válasz thassa-
nak meg tanács tagnak vagv 
képviselőnek, hiszen például 
bolti eladó sem lehet- p r iu -
szos személy. Dr. Tóth Ká-
roly a r ró l szólt, hogy a pót-
képviselő. - t anács tag jogait 
és kötelességeit is meg kell 
á l lapí tani . és valamilven 
f o r m á b a n rendezzék jogállá-
sukat . Hangsúlyozta, a tör-
vénytervezet elvei ragyogó-
ak. elősegítik, hogy a köz-
éleli demokra t izmus pillérei 
szélesebb alapokon nyugod-
janak . 

II. M. 

Ügyvédek értekezlete 
kü ld te a p á r t Az e l lenfor-
rada lom idején is helytáll t 
Lacsán Mihály, alapí tó tag-
ja a munkásőrségnek. A II. 
ke iüle t i tanács vb elnöke-
ként men t nyugdí jba 1967-
ben. 

Munkásságáér t megkapta 
a Szocialista Hazáért Ér-
demrendet , a Felszabadulá-
si "Jubileumi Emlékérmet , s 
többször is a Munka Ér -

d e m r e n d e t Az öröki f jú l a -
csán Mihályt tegnap, hét-
főn délelőtt a városi pá r t -
bizottságon dr. Komócsin 
Mihály, az MSZMP KB tag-
ja. a megyei pártbizot tság 
első t i tkára és dr. Székely 
Sándor, a Szeged városi 
pártbizottság ti tkává kö-
szöntötte, emléklapot. és 
Lenin-plaket te t ad t ak á t 
neki a jókívánságok mellé, 

Budapesten hétfőre össze-
hívták az ügyvédi kar veze-
tőinek orzágos értekezletét, 
hogy az e lmúl t öt év tapasz-
ta la ta i a l ap j án ér téke l jék az 
ügyvédségnek az igazságszol-
gál ta tásban — a bí rákkal és 
az ügyészekkel együt t — 
vegzett m u n k á j á t , s részvé-
telét a jogalkalmazásban. Az 
eseményt az te t te különösen 
időszerűvé, hogy szeptember 
elsejétől hatá lyba lépett az 

ügyvédi tevékenységről szóló 
ú j tö rvényere jű rendelet . 

Dr. Kárpáti László, az Or -
szágos Ügyvédi Tanács elnö-
k e tar to t t v i ta indí tó r e fe rá -
tumot a tanácskozáson. A 
beszámolóban hangsúlyozta, 
hogy az ügyvédi m u n k a 
alapvetően pozi t ívan ér tékel -
hető az elmúlt időszakban. 
Az ú j szabályok azonban to-
vábbi, az eddiginél is fele-
lősségteljesebb fe lada tok elé 
á l l í t ják az ügyvédséget. 


